

GODKENDT referat fra ekstraordinært møde i Regionskontaktudvalget

Torsdag den 3. december 2020 kl. 15.30 - 18.30.

Mødet blev afholdt virtuelt over Teams

Deltagere: Helle Stuart, Kirsten Skovsby, Torben Melgaard, Thomas Elgaard Jensen, Leif Nielsen (deltog fra punkt 6 (3)), Hanne Voetmann, Aksel Leck Larsen og Poul Erik Pedersen.

Sekretariatet: Simone Staudt, Ida Svejgaard Smed, Torbjørn Eriksen og Sanja Storm Tuxen (referent).

Afbud: Kristian Jager Nykrog, Anni Juhl Jørgensen

Punkt	
1.	<p>Velkommen og godkendelse af dagsorden</p> <p>Helle bød velkommen til ekstraordinært møde i Regionskontaktudvalget (REKU) og foreslog, at der blev byttet om på punkt 3 og 6, hvilket ingen havde indvendinger imod. Dagsordenen blev godkendt.</p>
2.	<p>Ny formand samt medlemmer i regionskontaktudvalget</p> <p>Da REKU siden sidste møde både havde fået ny formand samt to nye medlemmer fra Friluftsrådets bestyrelse, indledtes mødet med en kort præsentation af deltagerne.</p>
3.	<p>Det lokale arbejde i en tid med Coronavirus</p> <p>Vi har alle været påvirket af COVID-19-situationen og oplevet konsekvenserne heraf, herunder aflysninger af møder og andre aktiviteter. Da det er usikkert, hvordan mødeaktiviteten i 2021 bliver påvirket af COVID-19, er det relevant at diskutere alternative løsninger for at det lokale arbejde og engagement ikke hæmmes af fremtidige restriktioner for forsamlings mv.</p> <p>REKU drøftede mulighederne for at afholde årsmøder virtuelt, og kom frem til, at det for en del lokalråd ikke ville være hensigtsmæssigt at afholde årsmøderne virtuelt. Det kan være en udfordring for de lokalråd, som skal afholde deres første årsmøde og overgå til ny struktur i 2021, at afholde møderne virtuelt, da det er på disse første årsmøder, man gerne skulle tage imod en masse nye medlemmer og skabe gode relationer. Omvendt kan virtuelle møder måske skabe bund for at andre medlemmer, end dem, som helst vil deltage i fysiske møder, kan deltage.</p> <p>REKU besluttede at anbefale Friluftsrådets bestyrelse, at perioden for afholdelse af årsmøder forlænges med en måned, så de afholdes fra januar til april måneder 2021. Sekretariatet undersøger muligheden for virtuel afstemning til de lokalråd, som ønsker at afholde årsmøderne virtuelt.</p>
4.	<p>REKUs arbejdsform – (taget efter punkt 6)</p>

		<p>I forbindelse med at de sidste tilbageværende kredse overgår til Friluftsrådets nye lokale struktur i 2021, var der lagt op til en diskussion af hvorledes REKU kan styrke sin faciliterende rolle over for det lokale arbejde, samt de formelle strukturer omkring det regionale arbejde. Dette med formålet om, at REKU kan være faciliterende for at styrke lokalrådenes politiske indflydelse i lokalområderne og stå skarpt i friluftspolitiske debatter.</p> <p>REKU drøftede emnet, og kom frem til, at det er vigtigt at fastholde de længerevarende, fysiske møder i udvalget, men at det også er værd at supplere med f.eks. månedlige, virtuelle én-times møder, så aktuelle sager kan deles og diskuteres løbende. Måske kan de virtuelle møder også på sigt erstatte de skriftlige beretninger, som nogle lokalråd har svært ved at skrive og indsende i forbindelse med de faste møder i REKU.</p> <p>Sekretariatet arbejder også på et positionspapir om "Vild Natur", som REKU gerne skulle komme med kommentarer til, her vil et virtuelt møde være oplagt.</p> <p>Det blev besluttet af afprøve at afholde månedlige, virtuelle møder i en periode og så evaluere på arbejdsformen. Første virtuelle månedsmøde vil blive afholdt i slut-januar/start-februar 2021 og dagsordenen vil have et andet format og være kortere end til de ordinære REKU-møder.</p> <p>Helle Stuart foreslog endvidere at afholde et virtuelt møde for alle lokalformænd, hvor de har mulighed for at stille spørgsmål til REKU.</p>
5.	pause	
6.		<p>Evaluering af den nye struktur (Leif deltog fra dette punkt, som blev taget direkte efter punkt 2)</p> <p>Helle Stuart fortalte om den planlagte evaluering af Friluftsrådets lokale struktur og de indledende tanker for evalueringen.</p> <p>Regionsformændene fik herefter mulighed for at komme med deres umiddelbare holdninger til evalueringen. Regionsformændene er desuden velkomne til at eftersende tanker herom, når formændene har drøftet evalueringen i de respektive regionsudvalg.</p> <p>Helle Stuart, Leif Nielsen, Flemming Larsen og Helge Søgaard fra bestyrelsen sidder i arbejdsgruppen med evalueringen. Evalueringen skal se på hvordan går det med ambitionerne for ny struktur (mobilisere flere til det lokale arbejde og være politiske fortalere i kommunerne, bl.a. gennem temagrupper). En ekstern evaluator skal stå for selve evalueringen og komme med konkrete anbefalinger til hvordan arbejdet skal gøres fremover.</p> <p>Budgettet for evalueringen skal godkendes på bestyrelsens december-møde, mens de indholdsmæssige rammer for evalueringen skal med på bestyrelsesmødet i februar 2021.</p>

		<p>Torbjørn Eriksen præciserede, at evalueringen ikke kommer til at ændre på den grundlæggende model for ny struktur, men eventuelt kan lægge op til mindre justeringer.</p> <p>Hanne Voetmann påpegede, at det virkede forkert at kalde det for "evaluering", da evalueringen ikke er bagudskuende men i højere grad fokuserer på finjusteringer af strukturen. Hanne Voetmann foreslog derudover også at rykke evalueringen et halvt år frem, da alle kredse vil være overgået til den nye struktur til den tid og derfor på et bedre grundlag kan komme med input til evalueringens indhold.</p> <p>Flere regionsformænd nævnte, at det ville være rart at få medlemsorganisationerne mere på banen i forhold til at opsøge og aktivere deres lokale medlemmer. Torbjørn Eriksen svarede, at der løbende er fokus på at få medlemsorganisationerne med, men at det også er vigtigt at de lokale gør opmærksomme på deres arbejde lokalt.</p> <p>Helle Stuart afsluttede punktet med at bemærke, at rammerne og tidsplanen for evalueringen sendes ud til REKU, så regionsformændene kan drøfte i regionsudvalg og melde tilbage inden evalueringen sættes i gang.</p>
7.		<p>Unge Friluftaktivister – Helle Stuart, Simone Staudt og Ida Smed</p> <p>Unge Friluftaktivister skal være en ramme eller paraply for, at unge på tværs af friluftinteresser og geografi kan mødes og tale om den grønne dagsorden (friluftsliv, natur, klima og bæredygtighed).</p> <p>For at undersøge behovet og opbakningen til konceptet Unge Friluftaktivister, blev der den 3. september 2020 afholdt en workshop for udvalgte medlemsorganisationer, som deltog med en organisationsrepræsentant (30+ år) og 1-2 ungerepræsentanter (18-30 år). På workshoppen blev behovet kvalificeret og konceptet drøftet. Der blev peget på flere mulige dele: Camp, Fagligt netværk for unge, Uddannelse samt Advisory Board.</p> <p>Der var efterfølgende planlagt en ny workshop (workshop #2) den 11. november, hvor alle Friluftsrådets medlemsorganisationer blev inviteret. På grund af skærpsen af forsamlingsforbuddet blev workshoppen aflyst/udskudt og forventes afholdt som virtuel – helst fysisk – workshop til foråret 2021.</p> <p>Helle Stuart har sammen med sekretariatet arbejdet videre med ideerne fra den første workshop. Lige nu undersøges mulighederne for en kortvarig uddannelse for de unge, som gerne vil være aktive på den grønne dagsorden (hvordan man er en god lobbyist i kommunerne, hvordan laver man fundraising etc.). Der arbejdes også med at afprøve tre lokale camps, hvor man vil samle lokale unge på én dag og ryste dem sammen og skubbe dem i gang. Det lokale friluftsråd skal spille en faciliterende rolle i udarbejdelsen af campen.</p> <p>Simone Staudt supplerede med at fortælle, at det ikke er meningen at de lokale friluftsråd selv skal stå for at afholde og strukturere de omtalte camps, men at de skal være faciliterende over for de unge, så de unge selv kan planlægge en camp for andre</p>

		<p>unge. Det lokale friluftsråd kan eksempelvis hjælpe med at guide, komme med gode råd og udpege gode udendørs/friluftsvenlige områder.</p> <p>Poul Erik Pedersen foreslog, at man i Nordsjællandsområdet kunne undersøge mulighederne for at etablere et samarbejde med nationalparken i området.</p> <p>Regionsformændene foreslog også at rekruttere unge via de Grønne Råd for Unge eller opfordre de unge til selv at oprette Grønne Råd for Unge, hvis dette ikke eksisterer i kommunen i forvejen. Formændene efterspurgte derudover en konkretisering/beskrivelse af de lokale friluftsråds faciliterende rolle.</p> <p>Regionsformændene tog præsentation af projektet Unge friluftaktivister til efterretning</p>
8.		<p>Eventuelt</p> <p>Aksel Leck Larsen bragte en sag om grusgravning i store mængder i havet ved Faxe Ladeplads. Lokalrådet er bekymret for om det sediment, som hvirvles op, vil have negative konsekvenser for det marine liv og friluftslivet i og ved Øresund. Lokalrådet vil gerne have fokus på den maritime biodiversitet såvel som den landlige biodiversitet.</p> <p>Torbjørn Eriksen svarede, at vi ikke har afgivet høringssvar på denne råstofindvindelse, da vi har vurderet at det ligger for langt ude til havs til at påvirke friluftslivet. Vi har i Friluftsrådet ikke tradition for at forholde os ret meget til biodiversitet, men til friluftslivets interesser (vi har dog afgivet svar på havstrategiven).</p> <p>Helle Stuart tilføjede med opbakning fra Leif Nielsen og Torben Meldgaard, at REKUs bestyrelsesrepræsentanter vil tage emnet op på et bestyrelsesmøde for at se, om der skal ændres kurs i forhold til Friluftsrådets fokus på det marine friluftsliv.</p> <ul style="list-style-type: none"> • Orientering om Adgangslinjen <p>Torbjørn Eriksen orienterede kort om projekt Adgangslinjen. Vi har etableret en intern projektgruppe i sekretariatet, hvor Kristian bliver projektleder, Jakob Arendrup Nielsen, Anker Madsen, en til flere kommunikationsmedarbejdere, Ida Svejgaard Smed og Simone Staudt sidder i arbejdsgruppen. Det er et vigtigt strategisk projekt, som kæver meget samspil med de lokale, da lokalt kendskab til barrierer til lovmæssig adgang til områder er vigtig. Projektet er aktuelt i sin opstartsfasen, og sekretariatet forventer at kunne informere de lokale friluftsråd nærmere om projektet sidst i februar.</p> <p>Rapporten om barrierer for offentlig adgang til naturen vedlægges referatet.</p> <p>Helle Stuart opfordrede til at lokalrådene bringer emnet op på de kommende årsmøder, så der er muligt at finde interesserede personer, der har lyst til at arbejde videre med emnet. Der kan eksempelvis nedsættes temagrupper for de interesserede parter.</p> <p>Hernæst takkede Poul Erik Pedersen for et godt samarbejde med sekretariatet hen over sommeren og efteråret og ønskede Simone en god barsel. Han nævnte også naturnationalparkerne, som forhåbentligt bliver skrevet ind i finansloven, og opfordrede til at alle læser det materiale, der er udsendt om naturnationalparkerne.</p>

	<p>Hanne Voetmann bad om at få udsendt en vejledning i at oprette virtuelle møder i Teams.</p> <p>Torbjørn Eriksen orienterede kort om sekretariatsbemandingen når Simone går på barsel. Ida Svejgaard Smed er blevet forlænget og også Anker Madsen og Sara Wæver Hagelund samt en kommende politisk medarbejder (der ansættes i stedet for tidligere konsulent Jes Lind Beier) kommer også til at hjælpe med det lokale arbejde.</p> <p>Mødet sluttede rettidigt.</p>
--	---

*Udkast til referat 4. december 2020 – Sanja Storm Tuxen
Referat godkendt 10. december 2020*